
Spol slovenskih samostalnikov naj se učencem kaže v mnogih 
zgledih in sicer v takih, da učenci sami po svojem okusu razsojajo, ali 
je tako in tako prav. Naj navadniše vodilo za spol velja; moškega 
spola so vsa imena, ki se dajo zamenjati z „o n" in se jim more doda­

jati besedica „tis t", n. pr. učenec piše = on piše = tist učenec piše; 
deček poje = on poje — tist deček poje; prijatelj ti pomaga zr on ti 
pomaga = tist ti pomaga; pes je zvesta žival = on varuje hiše . . . 

Napiši 10 osebnih, 10 živalskih, 10 rastlinskih in 10 rečnih imen 
moškega spola! 

Naštej več moških samostalnikov, ki se končavajo na soglasnik! 
Kteri iz med teh so imena živečih, kteri neživih stvari? 
Razdeli te­le samostalnike v imena živečih od neživih: molj, strijc, 

pav, sod, sir, rak, slap, sever, kovač, posel, drozeg, sosed, oreh, komar, 
mehur, pezdir, las, sin, tat, voz, mož, zob, klas, grad, trak, volk, vol, bič, 
kos, konj, kozel, oven, štor, lonec, lan, mlin, slepec, bob, noht, maček, 
most, bezeg, mladeneč, sveder, kamen, zid, panj, kos, nos, pes, pas! 

Ktera besedica se stavi namesti „riba" (o n ali ona)? 
Riba živi v vodi = ona ne živi brez vode. 
Ženskega spola so vsa imena, ki se dajo zamenjati z „ona" in se 

jim more dodajati besedica „tista", n. pr.: krava se pase = ona se 
pase ~ tista se pase; sestra šiva = ona šiva = tista šiva. 

Imena ženskega spola so n. pr,: roka, noga, miza, hiša, knjiga, 
senca, senica, pila, ovca, žaba, gos, jed, klop, kost, laž, luč, mast, ost, 
posterv, pamet, past, ped, pesem, pest, piščal, reč, skerb, smet, božjast, 
obist, modrost, čeljust, bolezen, ljubezen, prikazen, vest, vez, zel, zibel, 
zver, žerd, žival, miš, praprot. — Ktera teh imen končavajo se na a, ast, 
est, ost, ust, asm, esen, ev! 

Jezikov uk v začetnici. 



Napiši 10 drugih ženskih imen, ki se končavajo na as t in 5, ki 
se končavajo na ev! 

Ali se imenu „de"te" pravi on ali ona, t is t ali t i s t a? 
Pri imenu dete se ne stavi nobena teh besedic, temuč reče se: 

„ono", „tisto", n. pr.: dete spi = ono spi; okno je odperto zz ono 
je odperto zz tisto je odperto; žveplo je rumeno = ono je rumeno = 
tisto je rumeno; tele je neumno = ono je neumno = tisto je neumno. 

Napišite več imen srednjega spola s končnico o, in ravno toliko 
s končnico e! 


